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De leden van de fractie van de P.v.d.A. hebben gevraagd of een 
kwantitatieve indicatie kan worden gegeven van de gevolgen van de 
huidige dollarkoers voor prijspeil en koopkracht. Hierbij vragen deze leden 
zich af of het denkbaar is dat de prijsontwikkeling zodanig zou worden 
dat koopkrachtondersteuning via deze belastingverlaging niet meer nodig 
is. In antwoord hierop merken wij op dat er op dit moment geen actueel, 
nieuw macro-economisch beeld in samenhang met het verloop van de 
dollarkoers beschikbaar is. Kwantitatief inzicht in de betekenis van de 
opgetreden daling van de dollarkoers voor koopkracht en prijspeil in 1988 
kan op dit moment dan ook niet worden gegeven. Ter indicatie zij 
opgemerkt dat een 8'/2% lagere dollarkoers (dat wil zeggen uitgedrukt in 
guldens een daling met circa 17 cent) - met enige vertraging - zou 
kunnen leiden tot een daling van het prijspeil van de particuliere consumptie 
met ongeveer een half procent. Daar staat tegenover dat de sociale 
premies voor 1988 onlangs per saldo iets hoger moesten worden 
vastgesteld dan werd verondersteld in de Miljoenennota 1988. 

Een gunstiger prijs- en koopkrachtontwikkeling maakt de voorgestelde 
belastingverlaging zeker niet overbodig. Immers, de koopkrachtontwikke-
ling vormde niet het enige argument voor de voorgestelde belastingmaat-
regelen. Naast de wenselijkheid dat de stijging van de collectieve lastendruk 
c.q. belastingdruk aldus wordt tegengegaan is ook van belang dat met 
deze verlaging van de tarieven van de loon- en de inkomstenbelasting een 
zo hard nodige eerste stap wordt gezet op de weg naar verkleining van de 
zogenoemde wig tussen loonkosten en nettolonen. 

Dezelfde leden stellen de vraag of de CPB-berekeningen zodanig 
kunnen worden uitgelegd dat de creatie van arbeidsplaatsen via belas-
tingverlaging heel erg duur zou zijn. Deze uitleg kan naar onze mening 
niet worden gegeven. In de eerste plaats omdat daarmee ten onrechte de 
suggestie zou worden opgeroepen dat een verlaging van de loon- en de 
inkomstenbelasting moet worden beoordeeld als een specifieke maatregel 
tot het scheppen van arbeidsplaatsen. Ook willen wij opmerken dat in de 
rekensommen van het CPB geen rekening is gehouden met mogelijke 
gunstige effecten van lagere belastingtarieven op het aanbod van 
produktiefactoren (arbeid en kapitaal) zodat deze berekeningen, naar het 
CPB zelf ook stelt, een onderschatting geven van het effect van belasting-
verlaging op de werkgelegenheid. Lagere belastingtarieven zorgen er bij 
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voorbeeld voor dat gepleegde arbeidsinspanning beter wordt beloond 
hetgeen gunstig kan uitwerken voor de werkgelegenheid. Ook wordt in de 
CPB-berekening bij voorbeeld geen rekening gehouden met de positieve 
invloed die van belastingverlaging kan uitgaan op de beperking van de 
informele economie. 

De leden van de C.D.A.fractie gaan in het eindverslag nader in op de 
relatie tussen het onderhavige voorstel tot verlaging van de inkomstenbe-
lasting en de loonbelasting en de voorstellen van de commissie-Oort. Uit 
de memorie van antwoord menen deze leden te kunnen afleiden dat de 
voorgestelde verlaging is te beschouwen als een voorschot op de 
inkomenseffecten van de voorstellen van de commissie-Oort. Het is 
echter geenszins onze bedoeling geweest die suggestie te wekken. Aan 
deze verlaging liggen eigen doelstellingen ten grondslag. Feitelijk zal het 
thans vast te stellen tarief uiteraard een doorwerking hebben naar de 
voorstellen van de commissie-Oort. 

Met de aan het woord zijnde leden zijn wij van mening dat de belasting-
betaler de verlichting zal ervaren naar zijn huidige situatie. 

Uitgaande van het zelfstandige karakter van deze verlichting, het niet 
meer verlengen van de tijdelijke tariefverhoging daaronder begrepen, 
kunnen wij ons niet vinden in de denkbeelden van deze leden om de 
beschikbare ruimte nu aan te wenden voor een extra verlaging van het 
financieringstekort en later, bij de invoering van de voorstellen-Oort een 
algemene tariefverlichting te geven, gefinancierd uit een vergroting van 
dat tekort. Tegen deze denkbeelden pleit onder meer dat de tijdelijke 
tariefverhoging wederom zou moeten worden verlengd, hetgeen op 
zichzelf onwenselijk is en het koopkrachtbeeld voor 1988 negatief zou 
beïnvloeden. 

Ten slotte wordt gememoreerd dat de financiering van de tariefverlaging 
wordt gevonden in zowel fiscale reparatiemaatregelen als (hogere) 
belastingmeevallers. Het achterwege laten van de voorgestelde verlaging 
zou betekenen dat de belastingdruk verder toeneemt in 1988, hetgeen 
ongewenst is vanuit de optiek van het regeerakkoord waarin tenminste 
stabilisatie van de collectieve lastendruk wordt beoogd. 

De leden van de P.v.d.A. fractie zijn van mening dat de verhouding 
tussen premie- en belastingheffing meer in overeenstemming kan worden 
gebracht met andere landen door het geven van rijksbijdragen aan sociale 
fondsen. In de regeringsvoorstellen met betrekking tot de ziekenfondspre-
mie zien deze leden een aanwijzing dat het kabinet geen principiële 
bezwaren heeft tegen rijksbijdragen. De verhoging van de rijksbijdrage 
aan het ziekenfonds heeft naar aard, omvang en duur een zodanig 
beperkt karakter dat daaraan geen argumenten kunnen worden ontleend 
voor een fundamentele doorbreking van de financieringsstructuur van de 
sociale fondsen. 

Het kabinet is geen voorstander van het overhevelen van gelden van de 
rijksbegroting naar de sociale fondsen. Een belangrijk kenmerk van de 
sociale fondsen is de financiering door middel van een omslagsysteem. 
Het feit dat de premieheffing ten behoeve van de desbetreffende voorzie-
ningen in verhouding tot het buitenland hoog is, vormt mede een aanwijzing 
dat de voorzieningen die zijn getroffen in verhouding tot het buitenland 
hoog zijn. In het overhevelen van gelden van de rijksbegroting naar de 
fondsen schuilt geen bijdrage aan de oplossing van die problematiek. Wil 
men een verlaging van de premies bereiken dan behoort dat door 
maatregelen ter verlaging van de uitgaven van de fondsen te gebeuren. 
Het verlagen van de belastingen is daarentegen een duidelijk zichtbare 
- structurele - maatregel ter beperking van de collectieve lastendruk. 

Deze leden vragen of er een econometrisch onderzoek bestaat dat een 
internationaal verband tussen lage belastingdruk en economische groei 
bevestigt. Voorzover ons bekend is, is een dergelijk onderzoek waarin het 
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verband tussen een lage belastingdruk, geïsoleerd bezien, en economische 
groei wordt aangetoond niet voorhanden. Voor het optreden van econo-
mische groei in de nationale economieën speelt naast de hoogte van de 
belastingdruk een groot aantal andere factoren een rol. Om al de effecten 
op hun causaliteit voor de economische groei te kunnen toetsen is een 
economisch structuurmodel noodzakelijk. Voor Nederland heeft onder 
andere het CPB hiervan de resultaten laten zien (zie het Centraal Econo-
misch Plan 1986, waarin de effecten van loonmatiging en belastingver-
mindering voor de Nederlandse economie zijn gepresenteerd). Daarnaast 
kan worden gewezen op het feit dat er internationaal overeenstemming 
bestaat over het feit dat de economische groei wordt bevorderd als 
aanbod belemmerende factoren worden opgeheven. Eén van deze 
aanbod belemmerende factoren is de belastingdruk. Verwezen zij naar de 
OESO-ministerraad van mei 1986 waar op dit verband is gewezen, en 
naar de ontwikkelingen en beleidsvoornemens in diverse landen die 
leiden tot een verlaging van de belastingdruk. 

De stelling van de leden van de P.v.d.A.-fractie dat de urgentie voor 
belastingverlaging minder is indien gekeken wordt naar de effectieve 
lastendruk, dat wil zeggen na rekening gehouden te hebben met aftrek-
posten berust naar onze mening, zoals wij ook in de memorie van 
antwoord hebben aangegeven, op een foutief uitgangspunt. Wij willen in 
dit verband herhalen dat wij niet inzien dat aan de spreiding van de 
aftrekposten over de diverse inkomensgroepen een argument zou kunnen 
worden ontleend tegen die noodzakelijke verlaging. In de eerste plaats zal 
zo'n verlaging vooral strekken tot een verlaging van de druk voor personen 
met hogere belastbare inkomens - zonder aftrekposten - en niet of in 
mindere mate voor hen die op basis van de regelingen zoals die aan het 
wettelijke fiscale inkomensbegrip ten grondslag liggen, over een lager 
belastbaar inkomen beschikken. Ook zal door een verlaging van de hoge 
tarieven de druk afnemen op het toepassen, invoeren en verfijnen van 
regelingen zoals aftrekposten. 

Wat betreft de opmerking van deze leden dat deze lastendruk boven Vk 
x modaal degressief verloopt geldt dat ernstig moet worden getwijfeld 
aan deze stelling, mede gezien de verstrekte tabel 1 in de memorie van 
antwoord (blz. 10). Uit deze tabel blijkt dat indien geen rekening wordt 
gehouden met aftrekposten de druk van belasting en premies ten opzichte 
van het bruto-inkomen over het gehele inkomenstraject fors blijft oplopen. 
Overigens beoogt de belastingverlaging met name de marginale belas-
tingdruk te verlagen, zodat een grotere stijging in het besteedbaar 
inkomen wordt bereikt indien het bruto inkomen toeneemt. 

De hier aan het woord zijnde leden hebben gevraagd om een commentaar 
op de besprekingen van de zogenaamde 60%-norm van de heren Lempers 
en Zalm in Economische Statistische Berichten. Kan, zo vragen deze 
leden, daarbij worden ingegaan op de mate waarin groei-veronderstellin-
gen het tempo van de daling van de uitgavenquote beïnvloeden. 

Wij willen wijzen op enkele elementen uit beide artikelen die van belang 
zijn voor het onderhavige wetsvoorstel. Uit het artikel van de heer Zalm 
komt naar voren dat het zeker denkbaar is de collectieve uitgavenquote in 
de komende jaren verder te doen dalen. Randvoorwaarden zijn daarbij dat 
beleidsintensiveringen worden gecompenseerd door het terugdringen van 
bestaande uitgaven en dat bij de uitvoering van de begroting strak de 
hand wordt gehouden aan eerder afgesproken uitgavenniveaus. De 
ontwikkeling van de collectieve uitgavenquote is zeer gevoelig voor de 
veronderstelde groei van het nationaal inkomen. Bij een niveau van 
de collectieve uitgaven van bij voorbeeld 65% van het nationaal inkomen 
betekent een 1% hogere groei bij gelijkblijvende overige omstandigheden, 
via het noemereffect, een quote-daling van 0,65%. Bovendien zullen de 
collectieve uitgaven (de teller van de breuk) bij een hogere groei lager 
kunnen uitvallen. Zo zal de hogere werkgelegenheidsgroei die hiermee 
gepaard gaat leiden tot een vermindering van de werkloosheidsuitgaven. 
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Hoeveel de collectieve uitgaven zullen verminderen kan niet precies 
worden aangegeven, omdat dit onder meer afhankelijk is van de onderlig-
gende ontwikkeling van de bestedingscategorieën en van de inkomens-
verdeling. 

In het artikel van de heer Lempers wordt onder meer gesteld dat lagere 
collectieve lasten leiden tot een hogere economische groei. Ook het 
kabinet heeft in de Miljoenennota 1988 en in deze memorie van toelichting 
bij het onderhavige wetsvoorstel uitvoerig uiteengezet dat van de 
huidige omvang van de collectieve sector een verstorende werking 
uitgaat op het functioneren van de economie, waardoor de economische 
groei wordt belemmerd. 

De leden van de fractie van de V.V.D. hebben opnieuw gevraagd naar 
de relatie tussen de 60%-norm en de ruimte voor verlaging van de 
collectieve lastendruk. Bovendien wensen zij een duidelijk oordeel van het 
kabinet over de 60%-norm, bezien vanuit de in deze memorie van 
toelichting onderstreepte noodzaak tot een neerwaartse herziening van 
de tarieven van de inkomstenbelasting en de loonbelasting. 

In de memorie van antwoord hebben wij reeds aangegeven dat de 
budgettaire doelstellingen voor deze kabinetsperiode niet strijdig zijn met 
een omvang van de collectieve sector van 60%. Maar een financieringste-
kort van het Rijk van 5,25% in 1990 is, zoals wij reeds bij verschillende 
gelegenheden hebben aangegeven, te hoog en zal in de jaren daarna dus 
verder moeten dalen. Over de wenselijke omvang van het structurele 
financieringstekort wordt advies uitgebracht door de Studiegroep 
Begrotingsruimte. Voor een verlaging van de lastendruk kan, zoals reeds 
is aangegeven in de memorie van antwoord, in de periode 1988-1990 
wel ruimte ontstaan als strak de hand wordt gehouden aan het uitgaven-
kader van het regeerakkoord. De in de memorie van toelichting gegeven 
argumenten onderstrepen de noodzaak hiervan. 

Waar enerzijds onze aarzelingen ten aanzien van hetgeen wordt 
aangeduid als 60%-norm als een structurele norm bekend zijn, en het 
hierbij anderzijds gaat om opvattingen die betrekking hebben op mogelijke 
reacties op denkbare ontwikkelingen in de toekomst zouden wij, ondanks 
de uitnodiging van de leden van de V.V.D.-fractie daartoe, ons op dit 
moment willen onthouden van een nadere stellingname. 

De Ministervan Financiën, 
H O. C. R. Ruding 

De Staatssecretaris van Financiën, 
H. E. Koning 
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